
 
Poslankyně Alena Nohavová: Děkuji za slovo. Vážený pane premiére, občané mi často kladou 
otázku, jak se nakládá s penězi českých zdravotních pojišťoven a především největší zdravotní 
pojišťovny, tedy VZP, a to zejména v současné době, kdy i v souvislosti s pořadem České televize 
Atlet roku sponzorovala VZP částkou 5 milionů. Já chápu, že je dobré propagovat pro zdraví i 
sport, ale co je hezké, nemusí být vždy dobré. Takovéto sponzorování jde z peněz na léčení 
pacientů. Dovolím si tvrdit, že jde v tomto případě na úkor nemocných. My se zde dohadujeme 
o platech lékařů, sester, nejsou včas propláceny lékařům a nemocnicím úkony za operace a 
vyšetření, odkládají se operace a čekací doby jsou i několikaměsíční. Dokonce pomocí sbírek a 
nadací se občané skládají na tzv. vzácná onemocnění a onkologická onemocnění, kdy pojišťovny 
neproplácejí pro takto nemocné další potřebnou léčbu, rehabilitaci, a doplatky v tomto případě jsou 
značné.  

VZP i další pojišťovny vybírají a spravují obrovské peníze, které mají sloužit k prevenci a léčbě 
svých pojistníků, kteří pojišťovnám dle zákona musí každý měsíc platit povinné pojistné, a 
evidentně nemalá částka takto vybraných prostředků byla použita na zviditelnění se 
v konkurenčním souboji. Myslím si, že konkurence zde není namístě. A proto má otázka je velice 
jednoduchá. Já se ptám, zda se vláda vrátí k lepšímu a lacinějšímu modelu jedné zdravotní 
pojišťovny. Děkuji za odpověď.  

  

Místopředseda PSP Vojtěch Filip: Děkuji paní poslankyni Nohavové i za dodržení času k té 
otázce a pan předseda vlády má svých prvních pět minut na odpověď. Prosím, pane předsedo 
vlády, máte slovo.  

  

Předseda vlády ČR Bohuslav Sobotka: Děkuji. Vážené paní poslankyně, vážení páni poslanci, 
především chci zdůraznit, že pokud jde o činnost největší zdravotní pojišťovny, Všeobecné 
zdravotní pojišťovny, tak podléhá kontrole nejenom ze strany vlády, tzn., ze strany Ministerstva 
zdravotnictví, Ministerstva financí nebo třeba Nejvyššího kontrolního úřadu, ale podléhá také 
kontrole ze strany zástupců pojištěnců, což jsou zástupci i parlamentních stran zvolení na základě 
zastoupení v této Poslanecké sněmovně. To znamená, je tam poměrně široká možnost kontroly, 
protože zástupci parlamentních stran sedí ve Správní radě VZP a jsou také zastoupeni i v Dozorčí 
radě VZP, což je naše dominantní a největší zdravotní pojišťovna.  

Jsem rád, že z těch čísel, která mám k dispozici, vyplývá, že se snížil limit na provoz zdravotních 
pojišťoven. Pokládám za strašně důležitý tento trend. To znamená, že limit se snížil na něco málo 
přes 3 %, a pokud se podívám na očekávanou skutečnost za rok 2016, tak maximální limit nákladů 
na činnost, který se týká VZP, činí 2,91 %, tzn. VZP je z hlediska nákladů na svoji činnosti pod 
tímto limitem. To ale neznamená, že bychom se neměli snažit o maximální úspornost z hlediska 
fungování VZP. Takže bych určitě požádal paní poslankyni po této interpelaci, já bych si přesně 
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poznamenal ten příklad sponzoringu, o kterém paní poslankyně hovořila, a budu informovat 
ministra zdravotnictví, aby prostřednictvím zástupců Ministerstva zdravotnictví ve VZP, pokud se 
to týká VZP, otevřeli debatu o tom, jak má vypadat vynakládání finančních prostředků v této věci.  

My jsem v minulosti udělali řadu kroků, a já chci této Poslanecké sněmovně za to poděkovat, kde 
jsme omezili přetahování si vzájemné pojištěnců mezi našimi zdravotními pojišťovnami. To 
pokládám za důležitou věc, protože je úplně nesmyslné, aby spolu pojišťovny bojovaly 
prostřednictvím sítí dealerů, které si platí za to, že jim tady vzájemně přetahují klienty, ale 
konkurence by měla být postavena na základě kvality služeb, kterou pojištěncům nabízí.  

Pokud jde o počet pojišťoven, které máme, dokážu si představit, že by ten počet mohl být i nižší. 
My jsme v rámci diskuse, když jsme dávali dohromady tuto vládu a tuto vládní koalici, otevřeli 
téma možného snížení počtu zdravotních pojišťoven, ale musím říci, že jsme se v koalici na tom 
nedohodli. Nedohodli jsme se na tom, že bychom v průběhu tohoto funkčního období mohli snížit 
počet pojišťoven. Já bych pokládal za racionální, kdyby zde alespoň byla možnost začít debatu 
o sloučení Všeobecné zdravotní pojišťovny, Vojenské zdravotní pojišťovny a Zdravotní 
pojišťovny Ministerstva vnitra. To jsou, řekněme, ty tři zdravotní pojišťovny, které mají největší 
vazbu na veřejný sektor, a myslím si, že tento krok by mohl vést k určité racionalizaci systému 
zdravotního pojištění. Nemyslím si, že bychom měli usilovat o to, abychom měli pouze jednu 
zdravotní pojišťovnu, rozhodně ne v nějakém jednom rychlém kroku, ale myslím si, že by mohlo 
přispět k racionalitě systému, k efektivitě nákladů, pokud bychom pojišťovny, které mají vazbu na 
stát a na veřejný sektor, v příštích letech sloučili do jedné zdravotní pojišťovny.  

  

 


